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VISION 

ISIG believes in a future of peaceful relations built on the mutual 
recognition of differences as enriching resources. 

The Institute studies and promotes transformations within soci-
eties with the goal of fostering peaceful and lasting coexistence, 
placing democratic participation, human rights, and the rule of 
law at the center. 

MISSION 

ISIG is committed to promoting innovation within communities 
through scientific and social research, co-design, and strategic 
consulting. The Institute fosters sustainable community devel-
opment, participatory governance, and risk management and re-
duction, contributing to the creation of inclusive and resilient so-
cieties. 

ISIG fulfills its mission through the design and management of 
projects, continuous training, and capacity building, providing 
tools and knowledge to professionals, public, and private entities 
to address global and local challenges in a thoughtful, effective, 
and responsible manner. 
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Views and opinions expressed here are 
those of the Consortium alone and do 
not necessarily reflect those of the Eu-
ropean Union. Neither the European 
Union or the granting authority can be 
held responsible for them. This project 
has received funding from the Euro-
pean Union’s Horizon Innovation Ac-
tions programme under the grant 
agreement No.101121172 

 

SYNERGIES is a European co-funded project dedicated to 
fostering a culture of disaster preparedness. 

With a collaborative approach, we engage first and second re-
sponders, citizens, civil society organisations, research and 
education systems, authorities, and business companies in 
disaster preparedness actions. 

Our focus revolves around five key preparedness needs: in-
volving all relevant actors, strengthening education and train-
ing, effective communication with citizens, managing sponta-
neous volunteers, and ensuring sustainable solutions. 

Building on research from previous EU-funded projects, SYN-
ERGIES integrates findings, refines practices, and guides 
three real-life Preparedness Cases in the Reunion islands, 
Malta and Rotterdam. 

 

Lear more: https://synergiesproject.eu 
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1 INTRODUCTION 
ATLAS is a collaborative platform designed to advance Disaster Risk Reduction and Management (DRRM). Its 
purpose is to strengthen community resilience by providing tools, resources, and frameworks that help address 
a wide spectrum of hazards. 

This guide introduces the platform’s key sections and features, highlighting a shift in perspective: from tradi-
tional top-down responses to approaches that foster participation, enable empowerment, and support shared 
decision-making. 

The ATLAS is not simply a repository, but a user-centered ecosystem designed to: 

§ assess how communities engage in DRRM; 
§ provide tailored tools, practices, and solutions; 
§ enhance community agency across all phases of risk governance.  

Access the platform: https://atlas.isig.it/en  

2 HOMEPAGE 
The Home Page is the gateway to ATLAS. Designed as both a starting point 
and an orientation space, the Home Page helps users quickly understand 
the purpose of ATLAS and explore the content most relevant to their needs. 

From here, users can easily access the three main sections of the platform: 
Solutions, Cases, and Community.  

 

 

2.1 SOLUTIONS SECTION 

 Click the solution button on the homepage to access a page featuring 
tested and replicable methods, including policies and toolkits, designed to 
strengthen communication, participation, and coordination in DRR/DRM. 

Browse a diverse library of DRR/DRM solutions, from alert systems to par-
ticipatory guidelines, with practical implementation steps and success 
conditions. 

Use smart filters to explore solutions by hazard type, engagement level, and 
country, and find what can be adapted effectively to your local context. 

https://atlas.isig.it/en
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2.2 CASES SECTION 

Click the Cases button on the homepage to view real-world examples of 
civic engagement in DRR/DRM. Each case tells the story of a local action, 
highlighting the challenges faced, the steps taken, and the results achieved. 
You will find details on the context, needs addressed, implementation pro-
cess, participation outcomes, as well as scalability and sustainability. 

Use filters to explore cases by hazard type, engagement level, and country. 

Gain inspiration and practical insights to adapt proven approaches to your 
own context. 

 

2.3 COMMUNITY SECTION  

Click the Community button on the homepage and unlock full access to the 
platform’s features and resources. 

 If you register, you can carry out self-assessments, design customised 
strategies, and share your own tools and practices with the community.  

The registration to the ATLAS also connects you to a growing network of 
practitioners, institutions, and citizens who are committed to participation, 
collaboration, and building disaster resilience. 

 

3 YOUR OWN ACCOUNT 

3.1 REGISTRATION 

Click the Register and join us now button on the Community page or the 
Register button in the upper-right corner of the screen to unlock full access 
to all ATLAS functionalities.  

To complete the registration, you only need to provide an email address and 
a username. However, you can enrich your profile by adding your role, organ-
isation, area of expertise, and location, as well as uploading a profile picture. 

After registering, you will receive a confirmation email with instructions to 
set your password. 
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3.2 YOUR PROFILE 

Once you complete your registration, your profile will look like the example 
shown below. In addition to the information you provided during sign-up, the 
top of the screen displays the five main sections connected to your account, 
which allow to enhance your user experience in ATLAS: Self-Assessment, 
Strategy Builder, Contribution, Community Map, and Solutions & Cases.  

 

3.3 SELF-ASSESSMENT SECTION 

The Self-Assessment is a tool to evaluate the current DRR/DRM practices in 
your context of reference. It helps you identify strengths, gaps, and areas for 
improvement, provides actionable insights, and allows you to track progress 
over time. Clicking the Self-Assessment (SAT) button, you have two op-
tions: Create a new SAT or View your SATs. 

 

 

 

 

3.3.1  Creating a new SAT  

By clicking the Create a new SAT button, you will be guided through ques-
tions that assess your operating context, the level of stakeholder participa-
tion in DRR/DRM, the challenges and needs you face, and your ambition in 
strengthening participatory initiatives. Your answers will serve as the basis 
for a tailored assessment, helping to identify suitable solutions. 

As shown in the photo, once you complete your SAT, you can access a de-
tailed set of evaluation results. These are displayed through specific gauges 
divided into four sections: user profile, context profile, participation profile, 
and challenges and needs. In addition, you can view which solutions and 
cases have been matched with your SAT, helping you identify the most rele-
vant practices and approaches. For your convenience, the completed SAT 
can also be printed, allowing you to keep a hard copy for reference, share it 
with colleagues, or use it in meetings and workshops. 

3.3.2 View your SATs section  

After completing one or more SATs, you can easily access them by clicking 
the View your SATs button. This section allows you to review all your previ-
ously created SATs in one place, compare results across different assess-
ments, and track your progress over time. You also have the option to reopen 
any SAT, make edits or updates if circumstances have changed, and ensure 
that your evaluations remain accurate and up to date. 
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3.4  STRATEGY BUILDER SECTION 

The Strategy Builder is a tool that helps you turn the priorities identified in your SAT into concrete actions, draw-
ing on tailored solutions and real-world cases. It supports you in moving from assessment to implementation 
by designing strategies that address your specific challenges and needs. As with the SAT, you can choose to 
Create a new Strategy or View your Strategies. 

3.4.1 Create a new Strategy section 

By clicking the Create New Strategy button, you can begin drafting your 
strategy. This section is more than just a blank page: at the start of the Strat-
egy Builder, you have the option to select one of your previous Self-Assess-
ments (SATs). Doing so will automatically pre-fill certain sections, such as 
the description of your reference Context, with the data you already provided 
in the chosen SAT.  

 

 

 

For other parts of the Strategy Builder, such as the Strategy Objectives, you 
will be guided by suggested cases and solutions that were matched to your 
SAT. These appear alongside the Strategy Builder, allowing you to explore 
relevant examples. When you select a case or solution that inspires you, a 
pop-up with detailed information will appear, and you will have the option to 
copy and paste relevant details directly into your strategy. 

 

 

 

3.4.2 View your Strategies section 

By clicking the View Your Strategies button, you can access all the strate-
gies you have previously created. This section allows you to review, edit, and 
update each strategy as needed. It also provides an overview of your pro-
gress, enabling you to track how your actions and objectives have evolved. 
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3.5 CONTRIBUTION SECTION 

The Contribution feature allows users to add cases and solutions they are 
familiar with, helping to enrich the ATLAS database with real-world exam-
ples and practical approaches. This way, the platform grows and benefits 
from the collective knowledge of its users. Within this section, you can either 
Create a New Contribution or View Your Contributions.  

3.5.1 Create a new Contribution section 

By clicking the Create a New Contribution button, you can enrich the AT-
LAS by adding cases or solutions you are familiar with. The submission form 
is structured around five main sections: General Information, Needs Ad-
dressed, Implementation, Participation Results, and Scalability and Sustain-
ability. This ensures that each contribution provides a comprehensive and 
practical overview for other users. 

3.5.2 View your Contributions  

By clicking the View Your Contributions button, you can access all the con-
tributions you have previously submitted, allowing you to review, update, or 
manage them as needed. 

3.6 COMMUNITY MAP SECTION 

The Community Map displays all users who have shared their geolocation 
coordinates in their profiles. This powerful tool helps enrich the ATLAS com-
munity by enabling connections and networking among practitioners in the 
field of DRR/DRM. 

 

3.7 SOLUTIONS & CASES SECTION 

The Solutions & Cases section displays all the cases and solutions available 
on the ATLAS platform, beyond those matched to you through your Self-As-
sessment. This allows you to explore a wider range of examples and find ad-
ditional inspiration. You can filter the content by type (solution or case), haz-
ard type, engagement level, and country, or use keywords to refine your 
search and quickly find the most relevant results. 
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1 INTRODUCTION 
ATLAS est une plateforme collaborative conçue pour faire progresser la réduction et la gestion des risques de 
catastrophe (DRRM). Son objectif est de renforcer la résilience des communautés en fournissant des outils, 
des ressources et des cadres qui aident à faire face à un large éventail de risques. 

Ce guide présente les principales sections et fonctionnalités de la plateforme, en mettant l'accent sur un 
changement de perspective : passer des réponses traditionnelles descendantes à des approches qui favoris-
ent la participation, permettent l'autonomisation et soutiennent la prise de décision partagée. 

ATLAS n'est pas simplement un référentiel, mais un écosystème centré sur l'utilisateur, conçu pour : 

§ évaluer la manière dont les communautés s'engagent dans la DRRM ; 
§ fournir des outils, des pratiques et des solutions sur mesure ; 
§ renforcer l'action communautaire à toutes les étapes de la gouvernance des risques.  

Accédez à la plateforme : https://atlas.isig.it/en  

2 PAGE D'ACCUEIL 
La page d'accueil est la porte d'entrée d'ATLAS. Conçue à la fois comme 
point de départ et espace d'orientation, la page d'accueil aide les utilis-
ateurs à comprendre rapidement l'objectif d'ATLAS et à explorer le contenu 
le plus pertinent pour leurs besoins. 

À partir de là, les utilisateurs peuvent facilement accéder aux trois sections 
principales de la plateforme : Solutions, Cas et Communauté.  

 

 

2.1 SECTION SOLUTIONS 

 Cliquez sur le bouton «Solutions» de la page d'accueil pour accéder à une 
page présentant des méthodes testées et reproductibles, notamment des 
politiques et des boîtes à outils, conçues pour renforcer la communication, 
la participation et la coordination dans le domaine de la RRC/GRR. 

Parcourez une bibliothèque diversifiée de solutions de RRC/GRR, allant des 
systèmes d'alerte aux lignes directrices participatives, avec des étapes de 
mise en œuvre pratiques et des conditions de réussite. 

Utilisez des filtres intelligents pour explorer les solutions par type de risque, 
niveau d'engagement et pays, et trouvez celles qui peuvent être adaptées 
efficacement à votre contexte local. 

https://atlas.isig.it/en
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2.2 SECTION « CAS » 

Cliquez sur le bouton «Cases» sur la page d'accueil pour voir des exemples 
concrets d'engagement civique dans le domaine de la RRC/GRR. Chaque 
cas raconte l'histoire d'une action locale, en mettant en évidence les défis 
rencontrés, les mesures prises et les résultats obtenus. Vous trouverez des 
détails sur le contexte, les besoins satisfaits, le processus de mise en 
œuvre, les résultats de la participation, ainsi que l'évolutivité et la durabilité. 

Utilisez les filtres pour explorer les cas par type de risque, niveau d'engage-
ment et pays. 

Trouvez l'inspiration et des informations pratiques pour adapter des ap-
proches éprouvées à votre propre contexte. 

 

2.3 SECTION COMMUNAUTÉ  

Cliquez sur le bouton «Community» sur la page d'accueil et débloquez 
l'accès complet aux fonctionnalités et aux ressources de la plateforme. 

 Si vous vous inscrivez, vous pouvez effectuer des auto-évaluations, 
concevoir des stratégies personnalisées et partager vos propres outils et 
pratiques avec la communauté.  

L'inscription à ATLAS vous permet également de rejoindre un réseau crois-
sant de praticiens, d'institutions et de citoyens engagés dans la participa-
tion, la collaboration et le renforcement de la résilience face aux catastro-
phes. 

3 VOTRE PROPRE COMPTE 

3.1 INSCRIPTION 

Cliquez sur le bouton «Register and join us now» sur la page Communauté 
ou sur le bouton «Register» dans le coin supérieur droit de l'écran pour dé-
bloquer l'accès complet à toutes les fonctionnalités d'ATLAS.  

Pour terminer l'inscription, il vous suffit de fournir une adresse e-mail et un 
nom d'utilisateur. Cependant, vous pouvez enrichir votre profil en ajoutant 
votre fonction, votre organisation, votre domaine d'expertise et votre locali-
sation, ainsi qu'en téléchargeant une photo de profil. 

Après votre inscription, vous recevrez un e-mail de confirmation contenant 
les instructions pour définir votre mot de passe. 
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3.2 VOTRE PROFIL 

Une fois votre inscription terminée, votre profil ressemblera à l'exemple ci-
dessous. En plus des informations que vous avez fournies lors de votre in-
scription, le haut de l'écran affiche les cinq sections principales liées à votre 
compte, qui vous permettent d'améliorer votre expérience utilisateur dans 
ATLAS : Auto-évaluation, Créateur de stratégie, Contribution, Carte de la 
communauté et Solutions et cas.  

3.3 SECTION AUTO-ÉVALUATION 

L'auto-évaluation est un outil permettant d'évaluer les pratiques actuelles 
en matière de RRC/GRC dans votre contexte de référence. Elle vous aide à 
identifier vos points forts, vos lacunes et les domaines à améliorer, vous 
fournit des informations exploitables et vous permet de suivre vos progrès 
au fil du temps. En cliquant sur le bouton «Self-Assessment» (SAT), vous 
avez deux options : créer une nouvelle SAT ou consulter vos SAT. 

 

 

 

 

3.3.1  Créer une nouvelle SAT  

En cliquant sur le bouton «Create a new SAT», vous serez guidé à travers 
une série de questions qui évaluent votre contexte opérationnel, le niveau de 
participation des parties prenantes à la RRC/GRR, les défis et les besoins 
auxquels vous êtes confronté, ainsi que votre ambition en matière de ren-
forcement des initiatives participatives. Vos réponses serviront de base à 
une évaluation personnalisée, qui vous aidera à identifier les solutions ap-
propriées. 

Comme le montre la photo, une fois votre SAT terminé, vous pouvez accéder 
à un ensemble détaillé de résultats d'évaluation. Ceux-ci sont affichés à 
l'aide d'indicateurs spécifiques répartis en quatre sections : profil de l'utilis-
ateur, profil du contexte, profil de participation, défis et besoins. En outre, 
vous pouvez voir quelles solutions et quels cas ont été associés à votre SAT, 
ce qui vous aide à identifier les pratiques et les approches les plus pertinen-
tes. Pour plus de commodité, le SAT rempli peut également être imprimé, ce 
qui vous permet de conserver une copie papier à titre de référence, de le 
partager avec vos collègues ou de l'utiliser lors de réunions et d'ateliers. 

3.3.2 Consultez vos SAT 

Après avoir rempli un ou plusieurs SAT, vous pouvez facilement y accéder 
en cliquant sur le bouton «View your SATs» . Cette section vous permet de 
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consulter tous vos SAT précédemment créés en un seul endroit, de com-
parer les résultats de différentes évaluations et de suivre vos progrès au fil 
du temps. Vous avez également la possibilité de rouvrir n'importe quel SAT, 
d'y apporter des modifications ou des mises à jour si les circonstances ont 
changé, et de vous assurer que vos évaluations restent précises et à jour. 

3.4  SECTION « STRATEGY BUILDER » 

Le générateur de stratégies est un outil qui vous aide à transformer les priorités identifiées dans votre SAT en 
actions concrètes, en s'appuyant sur des solutions sur mesure et des cas concrets. Il vous aide à passer de 
l'évaluation à la mise en œuvre en concevant des stratégies qui répondent à vos défis et besoins spécifiques. 
Comme pour le SAT, vous pouvez choisir de créer une nouvelle stratégie ou de consulter vos stratégies. 

3.4.1 Créer une nouvelle section Stratégie 

En cliquant sur le bouton «Create New Strategy», vous pouvez commencer 
à rédiger votre stratégie. Cette section est plus qu'une simple page blanche 
: au début du Générateur de stratégie, vous avez la possibilité de sélection-
ner l'une de vos auto-évaluations précédentes (SAT). Cela permettra de pré-
remplir automatiquement certaines sections, telles que la description de 
votre contexte de référence, avec les données que vous avez déjà fournies 
dans la SAT choisie.  

 

 

 

Pour les autres parties du Générateur de stratégie, telles que les Objectifs 
stratégiques, vous serez guidé par des cas et des solutions suggérés qui cor-
respondent à votre SAT. Ceux-ci apparaissent à côté du Générateur de stra-
tégie, vous permettant d'explorer des exemples pertinents. Lorsque vous 
sélectionnez un cas ou une solution qui vous inspire, une fenêtre contex-
tuelle contenant des informations détaillées s'affiche et vous avez la possi-
bilité de copier-coller les détails pertinents directement dans votre straté-
gie. 

 

3.4.2 Section « Afficher vos stratégies » 

En cliquant sur le bouton «View Your Strategies», vous pouvez accéder à 
toutes les stratégies que vous avez précédemment créées. Cette section 
vous permet de revoir, modifier et mettre à jour chaque stratégie selon vos 
besoins. Elle fournit également un aperçu de vos progrès, vous permettant 
de suivre l'évolution de vos actions et de vos objectifs. 
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3.5 SECTION CONTRIBUTION 

La fonctionnalité Contribution permet aux utilisateurs d'ajouter des cas et 
des solutions qu'ils connaissent bien, contribuant ainsi à enrichir la base de 
données ATLAS avec des exemples concrets et des approches pratiques. 
De cette manière, la plateforme se développe et bénéficie des connais-
sances collectives de ses utilisateurs. Dans cette section, vous pouvez soit 
créer une nouvelle contribution, soit afficher vos contributions.  

3.5.1 Créer une nouvelle contribution 

En cliquant sur le bouton «Create a New Contribution», vous pouvez en-
richir ATLAS en ajoutant des cas ou des solutions que vous connaissez bien. 
Le formulaire de soumission est structuré en cinq sections principales : In-
formations générales, Besoins pris en compte, Mise en œuvre, Résultats de 
la participation, Évolutivité et durabilité. Cela garantit que chaque contribu-
tion offre un aperçu complet et pratique aux autres utilisateurs. 

3.5.2 Consulter vos contributions  

En cliquant sur le bouton «View Your Contribution», vous pouvez accéder 
à toutes les contributions que vous avez précédemment soumises, ce qui 
vous permet de les consulter, de les mettre à jour ou de les gérer selon vos 
besoins. 

3.6 SECTION CARTE DE LA COMMUNAUTÉ 

La carte communautaire affiche tous les utilisateurs qui ont partagé leurs 
coordonnées géographiques dans leur profil. Cet outil puissant contribue à 
enrichir la communauté ATLAS en facilitant les connexions et le réseautage 
entre les praticiens dans le domaine de la RRC/GRR. 

 

3.7 SECTION SOLUTIONS ET CAS 

La section Solutions et cas affiche tous les cas et solutions disponibles sur 
la plateforme ATLAS, au-delà de ceux qui vous correspondent d'après votre 
auto-évaluation. Cela vous permet d'explorer un plus large éventail d'exem-
ples et de trouver des sources d'inspiration supplémentaires. Vous pouvez 
filtrer le contenu par type (solution ou cas), type de risque, niveau d'engage-
ment et pays, ou utiliser des mots-clés pour affiner votre recherche et trou-
ver rapidement les résultats les plus pertinents. 
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